

[Text]

the Territories where, as the Minister's statement says, they and their ancestors have lived for 5,000 years or more.

It seems to me, Mr. Chairman, that that really is the basic weakness in this statement of government policy, as I see it. The Minister keeps hiding behind the fact that a certain particular land claim has been pressed before the Supreme Court. I said then, and I say again, that I do not think this is a valid excuse for lack of parliamentary and government action on this question.

I would like to have the Minister expand at some point on exactly what he has in mind in the brief reference to the appointing of a representative of the Indian program in Yellowknife. I think this is a statement that does need expanding, both for this Committee and for the benefit of the people concerned. We should have some outline of exactly what the Minister has in mind in these connections, what the relationship of this representative will be to the territorial government, and many of the other questions that flow from that.

I would like to say, Mr. Chairman, that apart from this aspect of the Minister's statement, I do welcome the announcement that has been made about the setting aside of lands in the northern part of Canada for national parks. I say this notwithstanding the fact that I feel that this would have been a much more welcomed announcement had we come to some sort of clear understanding of where we are heading in respect of the recognition of Indian land rights prior to this announcement. Unfortunately, here as indeed there have been in other parts of the country, these two matters do tend to create certain conflicts because of the very fact that lands are involved.

I do not think I will pursue the matter any further at this time, Mr. Chairman, but I again reiterate that I hope the Minister will take some opportunity of expanding on this question of the establishment of a departmental representative in Yellowknife.

• 1035

The Chairman: Thank you, Mr. Barnett. Mr. Marchand, would you like the Minister to respond to those two questions or would you rather have your comments first?

Mr. Marchand (Kamloops-Cariboo): I would like to ask a few questions.

Mr. Chrétien: If he is starting to ask questions, perhaps I could take a few minutes just to...

Mr. Nielsen: Did not the steering committee decide that we were to hear these representations from the three parties consecutively before the Minister replied?

The Chairman: It is entirely up to the Committee how they wish to proceed. We did lay down time limits, so I imagine it would be up to the individual.

Mr. Marchand (Kamloops-Cariboo): You mentioned in the beginning that we could spend our time by asking questions in our 10 minutes if we wanted to. I have heard a lot of this old political diatribe before over and over again and I am certainly not going to engage in

[Interpretation]

claration même du Ministre, eux et leurs ancêtres y vivent depuis plus de cinq mille ans.

C'est à mon sens le point faible de cette déclaration. Le Ministre se dérobe continuellement en rappelant que telle revendication territoriale a été réglée par la Cour suprême. Je l'ai dit à l'époque et je le répète aujourd'hui, ce n'est pas à mon sens une excuse valable pour le manque d'action dont le gouvernement et le Parlement ont fait preuve dans ce domaine.

J'aimerais que le Ministre nous donne plus de détails en ce qui concerne la nomination d'un représentant du peuple Indien pour siéger à Yellowknife. Ceci devrait être explicité, aussi bien pour le Comité que pour les personnes en cause. Il faut que nous sachions exactement ce que le Ministre compte faire, quels seront les rapports entre ce représentant et le gouvernement territorial ainsi que toutes les autres questions que cela pourrait susciter.

Je tiens à souligner, M. le président, que, par ailleurs, j'ai applaudi à la déclaration du Ministre relativement à la création de parcs nationaux dans une partie des territoires du Nord. Néanmoins j'aurais applaudi davantage si on avait pu préciser ce que nous comptons faire pour reconnaître les revendications territoriales des Indiens avant de prendre cette décision. Car malheureusement, ici comme dans d'autres régions du pays, la constitution de parcs risque de créer des conflits du fait même qu'il s'agit de terres.

Je n'en dirai pas davantage pour le moment, mais j'espère que le Ministre nous donnera ultérieurement plus de détails quant à l'envoi d'un représentant ministériel à Yellowknife.

Le président: Je vous remercie, monsieur Barnett. Monsieur Marchand, voulez-vous que le ministre réponde à ces deux questions ou préféreriez-vous parler d'abord?

M. Marchand (Kamloops-Cariboo): J'aimerais poser quelques questions.

M. Chrétien: S'il commence à poser des questions je pourrais peut-être prendre quelques minutes pour...

M. Nielsen: Le Comité de direction n'a-t-il pas décidé que nous entendrions les remarques des trois partis à la suite les unes des autres avant la réponse du ministre.

Le président: Le comité est libre de faire ce qu'il veut. Comme le temps de parole est limité ce serait à mon sens à chacun de prendre la décision.

M. Marchand (Kamloops-Cariboo): Au début de la séance vous avez dit que nous avions chacun dix minutes pour poser des questions. J'ai une longue expérience de ces diatribes politiques aussi il n'entre pas dans mes intentions de me lancer sur cette voie, car j'ai mieux à